
  دار قالى شیراز شکست
دیر زمانى است که دیگر در بازار فرش دستباف  خبرى از 
تقاضا نیست؛ شوربختانه این هنر بى بدیل ایرانى در استان 
فارس از رونق افتاده و تنها صداى موسیقى غمناك از 

دارهاى نشسته بر ذهن ایلیاتى ها به گوش مى رسد.
طبق آمارها 170 هزار بافنده در استان فارس سالانه به 
طور میانگین120 هزار مترمربع فرش دستباف مى بافند 
که از این تعداد بافنده 31 هزار و 154 نفر بیمه و 293 نفر 

داراى پروانه تولید غیر متمرکز هستند.
در همین راستا؛ رئیس اتحادیه فروشندگان فرش 
دستباف استان فارس در گفت وگو با ایلنا با ذکر این نکته 
که در دهه 50، 25 درصد جمعیت ایران به صورت مستقیم 
و غیرمستقیم از قبَِل فرش منفعت داشته اند، مى گوید: اگر 
این آمار در هر کجاى دیگر دنیا بود قطعاً حفظ مى شد، اما 
متاسفانه سیاست گذارى هایى که در دهه 60 در کشور 
انجام شد صنعت بى نظیر فرش دستباف را به سوى زوال 

پیش برد. 
غلامرضا مفرّحى تاکید کرد: یکى از علت هایى که صنعت 
فرش دستباف به سمت نابودى کشانده، نبود مافیاى 
حوزه فرش است که بخواهد این صنعت را به سمت خود و 

منفعتش هدایت کند. 
او با بیان اینکه ریشه همه مشکلات سقوط فرش دستباف 
به دهه شصت بازمى گردد، یادآور مى شود که در آن زمان 
کارگاه ها  تعطیل و نهادهایى متولى فرش با عملکرد دور از 

اصناف شان تیشه به ریشه این هنر بى بدیل زدند. 
رئیس اتحادیه فروشندگان فرش دستباف شیراز عنوان 
کرد: عده اى که اهل آگاهى بودند همان زمان فرش را خارج 
از مرزهاى ایران با قیمت هاى بسیار ارزان مى فروختند و 
تاجران واقعى در آن مقطع نمى توانستند با این افراد رقابت 
کنند، به همین جهت از دور خارج شدند و بعد از مدتى هم 
همان نهادها، خودشان هم نتوانستند ادامه دهند و مجبور 

شدند با تهاتر فرش، ارز خود را بازگردانند.
مفرّحى تصریح کرد: متاسفانه صنعت فرش دستباف، 
قربانى سیاست هاى اشتباه متولیان دهه شصت شد که 

اثرات آن هنوز مشهود است. 
او در ادامه بیان کرد: ادامه زوال صنعت فرش دستباف 
که از دهه هاى 60 و 70 با دخالت هاى بخش دولتى در قالب 
بخشنامه ها و موانعى که بر سر راه قالیبافان مى گذاشتند 
باعث شد تا این قالیبافان و فعالین حوزه فرش دیگر راغب به 
فعالیت در صنعت فرش کشور نبوده و با هدایت سرمایه هاى 
اقتصادى خود به سمت کشورهاى پاکستان، هند و 
بنگلادش با طرح ها و نقشه هاى زیبا، کارشان را ادامه دهند. 

50 روستاى همدان کم آبى مطلق دارد
فرماندار همدان گفت: فرماندارى همدان مختص 

شهرستان همدان نیست.
100 روستا زیرمجموعه آن هستند و بیش از 50 روستا 
مشکل کم آبى مطلق دارد و در اینجا اگر بسیجیان دست 
ما را نمى گرفتند روستاها خالى از سکنه مى شدند. به 
گزارش ایلنا از همدان، مسلم مخفى در دوازدهمین مجمع 
بسیجیان براى بررسى و رفع مشکلات شهرستان همدان، 
اظهار کرد: آنچه در عرصه داخلى باید مورد توجه قرار گیرد و 
بزرگترین مسأله  سیاسى کشور است، انتخابات است و کشور 
همیشه به فرهنگ و روحیه بسیجى محتاج است. او با بیان 
اینکه عرصه هاى مهم امروز نیازمند ورود بسیج و بسیجیان 
است، افزود: در عرصه مدیریت باید بتوانیم روحیه بسیجى 
که شاخصه اى همچون اخلاص، مردمدارى، براى خدا کار 

کردن، ایثار، حرکت عالمانه و.. دارد را زنده نگه داریم.

ترافیک
ترافیک تهران دیگر غیرقابل تحمل شده، اگر مى شود 
یک بار از شهردار تهران و مسئولان ذیربط بپرسید چه 
راهکارى دارند؟ چرا حداقل ساعت هاى کارى را جورى 

نمى چینند که ازدحام جمعیت یکباره به وجود نیاید .
محبى از تهران

مسافربرهاى شهرستانى
چرا پلیس راهنمایى و رانندگى تهران وقتى به پاییز و 
زمستان نزدیک مى شویم و با این شدت آلودگى هوایى 
که در تهران حکمرفرماست ، با مسافرکش هاى پلاك 
شهرستان برخورد نمى کند که یکى از عوامل اصلى 

ترافیک و بى نظمى شهر هم هستند.
اسدزاده از تهران 

مستاجران

متاسفانه عده اي از صاحبخانه ها به شرایط اقتصادي 
و مشکلات مستاجران توجهی ندارند و هر میزانی 
که دلشان خواست اجاره خانه را تعیین می کنند و 
هیچ  ضابطه اى هم وجود ندارد که به میزان کرایه ها 
و چگونگی ثبت آنها در دفاتر املاك رسیدگی کند. 
اقشار  از  براي حمایت  قانون  امیدواریم مجریان 
آسیب پذیر جامعه طرحی را تدوین و در مجلس مورد 

بررسی و تصویب قرار دهند.
شریفى از تهران

آلودگى هوا
چرا مسئولان با اینکه مى دانند در این فصل در تهران 
آلودگى هوا به بالاترین حد خود مى رسد کار اساسى 
انجام نمى دهند، حداقل باید به آمار قربانى در سال هاى 

گذشته بر اثر آلودگى هوا تهران توجه جدى شود!
یک شهروند از تهران

9اجتماعى سال پنجم
شماره   1701

چهار شنبه
1402.09.01
08    جمادى الاول     1445/    22    نوامبر     2023

a r m a n m e l i . i r

                       88105007                                      88105007                 

استانها

اخبار کوتــــاه

روى خط آرمان ملى

مهاجرت 150  پرستار خوزستانى 
رئیس  نظام پرستارى اهواز گفت: اکنون 
نیروى  کمبود  پرستار  یک  اصلى  دغدغه 
انسانى، اجراى طرح فوق العاده خاص، و اجراى 
تعرفه گذارى خدمات پرستارى است که اگر این 
موضوعات براى پرستاران حل شود مهاجرت 
پرستاران 50 درصد کاهش مى یابد. به گفته 
گچ کوبا در سال گذشته حدود 150 گواهى گود 
استندینگ براى پرستاران خوزستانى صادر 
شد که به خارج از کشور مهاجرت کرده اند. این 
آمار جز پرستارانى است که از  خوزستان به سایر 
استان ها مهاجرت مى کنند. او   ادامه داد: در 
استان خوزستان 16 مرکز آموزش پرستارى 
داریم اما براى جذب نیرو با مشکل مواجه هستیم 
و پرستاران کارکردن در سایر استان ها را به 
خوزستان ترجیح مى دهند چون با این شرایط 
آب و هوایى و سختى کار هیچ مزیتى نسبت  به 

سایر استان هاى دیگر ندارند.

تسهیل ورود گردشگران 
ارمنستانى به ایران 

به گزارش فارس، تفاهم نامه ورودگردشگر 
ارمنستانى به ایران با خودرو، روز سه شنبه 
30 آبان 1402 از سوى محمدحسین صوفى 
مدیر عامل کانون جهانگردى و اتومبیلرانى 
ایران و آرسن مانوکیان رئیس کلوپ اتومبیلرانى 
ارمنستان به منظور تقویت بیشتر روابط دوستانه 
و همکارى استراتژیک در تردد زمینى میان ایران 
و ارمنستان با هدف توسعه همکارى دو کشور در 
زمینه ایمنى راه و ارائه خدمات امداد خودرویى 
به مسافران و اتباع کشورهاى طرفین، جذب 
گردشگران ارمنستانى به کشورمان و ترویج و 
گسترش سفرهاى مسئولانه و ایمن، به امضا 
رسید. طرح ورود موقت خودروهاى ارمنستانى 
به ایران توسط نمایندگان کلوپ اتومبیلرانى این 
کشور به عنوان صادرکننده و کانون جهانگردى 
و اتومبیلرانى ایران به عنوان پذیرنده بر اساس 
امضاى تفاهم نامه میان این دو نهاد بین المللى 

اجرا مى شود.

اتوبوس هاى جدید
 به تهران مى آیند

مهدى علیزاده مدیرعامل شرکت واحد 
اتوبوسرانى تهران از اضافه شدن 48 دستگاه 
اتوبوس نو به ناوگان حمل و نقل عمومى خبر 
داد. علیزاده افزود: 25 دستگاه اتوبوس نو از 
شرکت تولیدکننده «اسنا» تحویل گرفتیم که 
با احتساب 23 دستگاه پارت قبلى تا کنون 48

دستگاه از قرارداد پانصد دستگاهى با این تولید 
کننده تحویل شده است. وى با تأکید بر اینکه 
با همکارى شرکت هاى طرف قرارداد امیدواریم 
تحویل اتوبوس ها با سرعت بیشترى انجام شود، 
ادامه داد: براى خرید 3040 دستگاه اتوبوس از 
محل تولیدات داخلى قراردادى بالغ بر 28 هزار 
میلیارد تومان با همت شهردار تهران و شوراى 
شهر منعقد شده است که اتوبوس دیزلى با 
استاندار یورو 5 و 1000 دستگاه اتوبوس برقى 

نیز خریدارى شد.

مصرف  بى رویه آنتى بیوتیک
 در ایران  

رئیس سازمان غذا و دارو گفت: آمار مصرف 
آنتى بیوتیک ها در ایران، نسبت به برخى 
کشورهاى دنیا بالاتر است؛ به طورى که میزان 
مصرف سالیانه آنتى بیوتیک هاى سیستمیک 
که عمده ترین آن آنتى بیوتیک هاى مصرفى در 
این گروه قرار دارد، در کشور ما 3 برابر بیشتر از 
میانگین مصرف سالیانه آن در کشورهاى عضو 
OECD  (سازمان همکارى و توسعه اقتصادى) 
است. به گزارش رکنا  حیدر محمدى، افزود: 
افزایش مصرف بى رویه آنتى بیوتیک ها، مى تواند 
باعث افزایش عوارض ناخواسته جدى و حتى 
تهدیدکننده حیات نیز شود. از طرفى این مساله، 
تأثیرات بسیار بزرگى بر سلامتى جامعه دارد؛ چرا 
که برخى بیمارى هاى قابل درمان، حالا چالشى 
بزرگ براى پزشکان، داروسازان و سیاست گذاران 
به شمار مى روند. بنابراین، آگاه سازى جامعه 
به منظور کنترل مقاومت میکروبى بسیار 
حیاتى است. به همین دلیل، هفته آگاه سازى 
آنتى بیوتیک در ترویج فرهنگ استفاده صحیح 
و مناسب آنتى بیوتیک و کاهش مصرف کنترل 
نشده آنتى بیوتیک ها و در نهایت کنترل مقاومت 

میکروبى تأکید دارد.

اعلام تازه ترین نتیجه 
مذاکرات عمره

شوراى برنامه ریزى بعثه و حج خبر داد: 
امکان اعزام زائران ایران به عمره در هفته هاى 
آینده فراهم مى شود. همچنین قرار است قیمت 
سفر عمره به زودى نهایى شود. به گزارش 
ایسنا، به دنبال سفر هیأت حج و زیارت ایران 
به عربستان براى پیگیرى برقراى عمره براى 
ایرانى ها، شوراى برنامه ریزى بعثه و حج اقدامات 
انجام شده تا کنون را بررسى کرد. براساس 
گزارش نمایندگان اعزامى سازمان حج و زیارت 
به عربستان، اعلام شد که امکان اعزام زائران 
عمره گزار ایرانى درهفته هاى آینده فراهم است. 
هنوز زمان ثبت نام و اعزام زائران و قیمت سفر 
عمره دقیق مشخص نشده است. در حال حاضر 
بیش از پنج میلیون نفر در نوبت عمره هستند و 
مشخص نیست چه تعداد از این افراد، امسال به 

عمره اعزام خواهند شد. 

آرمان ملى: زلزله هاى ریز و نه چندان 
درشت کشور همچنان ادامه دارد و روز گذشته 
نوبت به زاهدان رسید و این بار توانست دیوار 
خانه هاى مردم را ترك انداخته و آن ها را به 
کوچه و خیابان بکشاند. با این حال مدرسه ها 
تعطیل نشدند.مدیرکل دفتر مدیریت بحران 
استاندارى سیستان و بلوچستان هم گفته  
زلزله قابل پیش بینى نیست و باید همیشه 
حواسمان به نکات ایمنى و هشدارها باشد. 
او توضیح داده که در استان سیستان و 
بلوچستان،  3 ایستگاه باند پهن زلزله نگار و 
29 دستگاه شتاب نگار وجود دارد اما اینکه 
مشخص شود زلزله داراى پس لرزه هست 
یا خیر قابل پیش بینى نیست. به هر صورت 
زاهدان مرکز از استان سیستان و بلوچستان 
و از مناطق محروم ایران است. شش گسل 
زلزله در استان سیستان و بلوچستان وجود 
دارد. گسل هاى مهم استان عبارتنداز: گسل 
نهبندان که شامل گسل نه غربى – نه شرقى –
نصرت آباد – کهورك و امتداد آن گسل زابلى و 
نیز گسل زاهدان هستند. گسل نصرت آباد جزو 
گسل هاى فعال منطقه محسوب مى شود. 
گسل سراوان 270 کیلومتر آن داخل ایران 
است و در انتهاى جنوب شرقى خود با راستاى 

تقریبا شرقى – غربى وارد خاك پاکستان 
مى شود و یک راندگى با شیب 45 درجه 
است و در امتداد آن چشمه هاى متعددى 
دیده مى شود که مى تواند در اثر عملکرد این 
گسل ایجاد شده باشد و با توجه به اینکه یک 
گسل کواترنر است، جزو گسل هاى لرزه زا نیز 

محسوب مى شود . 
گسل ساحلى مکران را از جمله دیگر 
گسل هاى مهم استان است؛ این گسل یک 
گسل احتمالى است که گسل هاى عادى و 
پادگانه هاى دریایى ساحلى در طول دریاى 
عمان را نشانه اى بر وجود و عملکرد این گسل 
بنیادى در راستاى ساحل مکران مى دانند 
که در استان سیستان و بلوچستان روند آن 
تقریبا شرقى- غربى و 300 کیلومتر است که 
از کنار شهر چابهار مى گذرد. وضعیت معیشت، 
کار، اقتصاد استان سیستان و بلوچستان، 
نبود زیرساخت هاى لازم نه براى توسعه که 
براى جلوگیرى از ایجاد خسارات ناشى از یک 
بارندگى معمولى بر کسى پوشیده نیست، 
سال هاى خشکى که این استان پشت سر 
گذاشته، بى آبى هایى که متحمل شده و 
زیر سیلاب هایى که رفته و از طرف دیگر با 
نابودى کشاورزى و بیکارى همراه بوده. بحث 

مدیریت بحران و آماده نبوده حتى پایتخت 
براى مواجهه با زلزله را هم در نظر بگیرید! 
حالا زلزله را هم به آن اضافه کنید و اینکه قطعا 
ساخت بناهاى زاهدان فرسوده و ناکارآمد بوده 
که با این زلزله نه چندان بزرگ شمار بالایى از 
خانه هاى مردم ترك خورده و دچار آسیب شده 
است؛ همه چیز زاهدان تکمبل بود و همین 
یک زلزله را کم داشت. باید امیدوار بود که این 
زلزله اصلى بوده باشد و دیگر زلزله دیگرى این 

استان و مردمانش را تهدید نکند. 

  افزایش شمار مصدومان، هجوم براى 
تامین سوخت

زمین لرزه زاهدان در بیشتر مناطق این 
استان احساس شد و شهروندان را به خیابان، 
میادین و پارك ها کشاند. زمین لرزه ساعت 
44 دقیقه بامداد سه شنبه، ترافیک شدیدى 
هم در شهر به وجود آورد و مردم براى تامین 
سوخت هجوم بردند. مدیریت بحران سیستان 
و بلوچستان از افزایش شمار مصدومان زلزله 
بامداد روز گذشته در زاهدان خبر داد. تا آخرین 
لحظه شمار مصدومان 71 نفر اعلام شد. پیش 
از آن بیمارستان خاتم الانبیا در زاهدان شمار 
مصدومان این زلزله را 25 نفر اعلام کرده بود. 

محمدرضا میرادى گفت که تعداد یادشده 
مصدومان به وسیله اورژانس یا خودروى 
شخصى به این بیمارستان منتقل شده اند و تازه 
این آمارى است که از مصدومان منتقل شده به 
این بیمارستان به دست آمده چراکه همانطور 
که اشاره شد شمار این مصدومان بالا رفت. 
میرادى اظهارکرد: این مصدومان یا از تخت 
افتاده اند یا هنگام پایین آمدن از پله ها دچار 
مصدومیت هاى سطحى شده اند. همچنین 
تعدادى از مراجعه کنندگان به بیمارستان 
دچار استرس و فشار روانى شده بودند. آمار و 
اطلاعات دقیقى میزان خسارت این زلزله در 
دست نیست اما تصاویر مخابره شده در فضاى 
مجازى از خساراتى نظیر ترك خوردن دیوار 
خانه ها در زاهدان خبر مى دهند. شهروندان 
همچنین در ویدئوهاى دیگرى مى گویند که 
منازل مسکونى شان خسارت هایى دیده اند و 
میزان این خسارات بالا برآورد شده یعنى تعداد 

زیادى از خانه ها آسیب دیده اند.
روز گذشته همچنین اعلام شد که به دنبال 
وقوع زلزله 4.7  دهم ریشترى زاهدان هیچ 
تعطیلى و تغییر ساعت کارى در سطح مدارس 
و ادارات وجود نداشته اما باید تأکید بر رعایت 
نکات ایمنى باید مورد توجه همگان قرار گیرد.

شروز گذشته زلزله 4.7 دهم ریشترى زاهدان را لرزاند، شهروندان در خیابان تجمع کردند و مدرسه ها تعطیل نشد

همه چیز زاهدان تکمیل بود  دیوار خانه هایش هم ترك  خورد

آرمان ملى. ترافیک هاى تهران دیگر به سوغات آن بدل شده؛ 
آنچه براى شهروندان پایتخت نشین دیگر عادى شده و مسافران 
و افرادى را  گذارشان به این شهر شلوغ و آلوده در اکثر روزهاى 
سال آلوده، افتاده را مات و مبهوت و حیران مى کند تا بروند براى 

دیگران هم تعریف کنند. 
کافى است چند قطره باران ببارد تا همه شهر قفل شود و این 
اتفاق که از دوشنبه شب و در اولین بارش جدى شهر رخ داد 
ترافیکى  سنگین  را در خیابان هاى تهران به تصویر کشید تا 

جایى که صداى خود مدیران شهرى را هم درآورد. 
جعفر تشکر هاشمى، رئیس کمیسیون حمل و نقل شوراى 
شهر که دیشب قرار بوده در یک برنامه زنده در شبکه 5 سیما 
حاضر شود حدود دو ساعت و نیم در راه رسیدن از خیابان بهشت 
که شوراى شهر آنجا قرار دارد تا جام جم(محل صدا و سیما) بوده 
و کلافه شده. تا جایى که به خبرنگار فارس که به او زنگ زده 
گفته «وقتى این وضعیت را مى بینم مى گویم چه ظلمى در حق 
مردم مى کنیم.» او نقاط ضعف مدیریت شهرى در این زمینه را 
گوشزد کرده و گفته که چه کارهایى بهتر  است انجام شود تا از 
این حجم ترافیک کاسته شود. از طرفى در خود برنامه تلویزیونى 
هم صحبت هایى مطرح کرده که روز گذشته تیتر رسانه ها شدند؛ 
عناوینى مثل «دیگر نمى توان ترافیک را مدیریت کرد»، «در قعر 
مشکلات ترافیکى قرار گرفته ایم» یا «وضعیت ترافیک تهران از 

بحران گذشته» که به آن ها خواهیم پرداخت. 
اما در جلسه روز گذشته شوراى شهر تهران هم دوباره 
صحبت هایى درباره همین ترافیک و بارندگى مطرح شده از 
سوى آقاى تشکر هاشمى و دیگر اعضا. رئیس کمیسیون حمل 
و نقل شورا گفت «کسى جز شهردارى، شوراى شهر و مسئولان 
مدیریت شهرى پاسخگوى این مشکل نیست ما باید بدانیم 
اقدامات ما چه اندازه موثر بوده است و چرا مردم در ترافیک دچار 
مى شوند.» البته او گفته دستگاه هاى دیگر هم باید کمک کنند 
و دولت بودجه و حمایت لازم را به عمل بیاورد. از سوى دیگر 
سوده نجفى، عضو دیگر شوراى شهر هم این اینکه عذرخواهى 
کرده گفته با این حال دقت داشته باشید که شهردارى تهران 

تنها متولى حل ترافیک نیست. 

  ترافیک مرز بحران را رد کرده!
از صحبت هاى تشکرى هاشمى در برنامه «تهران 20» شروع 
مى کنیم؛ برنامه اى که موضوعش بررسى پرونده توسعه ناوگان 

حمل ونقل عمومى تهران و ترافیک شهر بود. 
او گفته «درشرایط سخت ترافیکى فقط مختص روزهاى 
بارانى نیست و همواره در تهران وجود دارد؛ متاسفانه وضعیت 
ترافیک تهران از مرز بحران گذشته است و در قعر مشکلات 
ترافیکى قرار گرفته ایم!» از نظر تشکرى هاشمى، درست است 
که این موارد، شدت ترافیک را بیشتر مى کند، اما باید تاکید 
کنم که وضعیت ترافیکى تهران و ارائه خدمات به هیچ وجه 
مناسب نیست! رئیس فعلى کمیسیون حمل و نقل ترافیک 
شورا که بیش از 9 سال هم معاون قالیباف در حوزه حمل و نقل 

ترافیک بوده، گفته است: هرچند مدیریت کنونى مسئولیت 
دارد، اما مشکلات فعلى نتیجه چندین سال مدیریت اشتباهى 
است که در گذشته وجود داشته است و آن را ارزان اداره کردن 
شهر مى خواندند، ولى به دلیل عدم تامین ناوگان حمل ونقل 
عمومى، مردم به سمت خودروهاى شخصى و تاکسى هاى 

اینترنتى رفته اند.  
این عضو شوراى شهر در تذکر پیش از دستور یکصد و نود 
و چهارمین جلسه شوراى اسلامى شهر تهران هم با اشاره به 
وضعیت ترافیکى تهران گفت: همشهریان عزیز ما یکى از بدترین 
ترافیک هاى عصرگاهى تهران را در ترافیک تجربه کردند. هرچند 
تراکم ترافیک تبدیل به یک عادت شده و مى دانیم که در نیمه 
دوم سال و در شب هاى بارانى و برفى سرعت متوسط در تهران 

کاهش مى یابد، اما این مشکل از مرز بحران گذشته است. 

  تاثیر خرابى تجهیزات ترافیکى
تشکرى هاشمى براى بار چندم از مردم تهران عذرخواهى 
کرده و در گفته هایش به دلایل ترافیک اشاره کرده و گفته: حجم 
بالاى خودرو هاى شخصى و خودرو هاى تک سرنشین، کاهش 
سرعت خودرو در زمان بارندگى و آبگرفتگى معابر، خرابى برخى 
از تجهیزات ترافیکى از جمله چراغ هاى تقاطع ها، نبود حمل و 
نقل عمومى در ساعاتى که مردم به آن احتیاج بسیار دارند و 
ناکارآمد شدن شبکه اتوبوس هاى تندرو به دلیل کاهش ناوگان 
و حذف برخى جداکنندگان فیزیکى مسیر از جمله مشکلاتى 

بودند که دیشب به صورت واضح در شهر دیده شدند. 
او به راهکار حل ترافیک هم اشاره کرده و گفته: در حال 
بررسى طرح جامع حمل و نقل هستیم و سیاست کاهش 
استفاده از خودرو هاى شخصى را دنبال مى کنیم، نمى توان با 
ساخت بزرگراه ها و معابر جدید ترافیک را کنترل کنیم اکنون به 
جز یک بزرگراه اصلى کمربندى شرق تهران و تکمیل پروژه هاى 

نیمه تمام نباید دیگر به سمت پروژه هاى خودرو محور برویم. 
منتظر کمک دولت هستیم

بودجه حمل و نقل موضوع دیگرى بوده که این عضو شورا 
مورد توجه قرار داده با این مضمون که: امسال در بودجه 
تصمیمات شجاعانه گرفته شد و اعتبار بیش از تصور مدیریت 
شهرى براى توسعه حمل و نقل عمومى اختصاص یافت و انشاا... 
بتوانیم در سال هاى پیش رو نیز همین اقدام را انجام دهیم تا این 
خلاء موجود که مردم مجبور مى شوند با خودروى شخصى به 
خیابان ها بیایند را کنترل کنیم. رئیس کمیسیون عمران و حمل 
ونقل شوراى اسلامى شهر تهران گفته: در طرح جامع حمل و 
نقل تهران به دنبال این هستیم تا با توسعه حمل و نقل عمومى 

و مدیریت تقاضاى سفر ترافیک را مدیریت کنیم. 

  افزایش کرایه تاکسى در بارندگى
عضو شوراى شهر تهران اما به افزایش کرایه تاکسى ها در 
روزهاى بارانى هم اشاره کرده و گفته: در مصوبه تعیین نرخ کرایه 
تاکسى هاى شهر تهران و در تبصره سوم ماده 18 این مصوبه، 

آمده است که به شهردارى تهران اجازه داده مى شود در صورت 
راه اندازى سامانه هوشمند و در شرایط آب وهوایى نامساعد، تا 

سقف 15 درصد به کرایه تاکسى ها اضافه کند. 
به گفته تشکرى هاشمى: اجراى این تبصره منوط به ایجاد 
سیستم حمل ونقل هوشمند، مناسب و برخط براى نظارت است 
که تاکنون این سامانه ایجاد نشده است؛ بنابراین تاکسى ها فعلا 
مجاز به استفاده از این قاعده نخواهند بود. عضو شوراى اسلامى 
شهر تهران با بیان اینکه روزانه 22 میلیون  سفر در تهران انجام 
مى شود، گفته: در این میان سهم اتوبوسرانى حدود 800 هزار 
پاره سفر و سهم مترو حدود 1 میلیون و 700 هزار پاره سفر است 
و این یعنى مابقى سفرها با خودروى شخصى و موتورسیکلت 

انجام مى شود. 
او با بیان اینکه تاکسى را نمى توان حمل ونقل عمومى نامید، 
عنوان کرده: وقتى تمام شبکه ترافیکى قفل مى شود، باید به 
سمت توسعه حمل ونقل عمومى رفت. در تهران حدود 300

کیلومتر مترو وجود دارد که در این دوره با تکمیل پروژه هاى 
ناتمام، حدود 20 کیلومتر به آن افزوده شد. 

او با بیان اینکه براساس طرح جامع باید 9 هزار اتوبوس در 
تهران داشته باشیم، عنوان کرده: روزى 6 هزار اتوبوس در تهران 
وجود داشت، اما با عدم نوسازى، تعداد اتوبوس هاى ناوگان به 
2 هزار عدد رسیده و از این تعداد نیز روزانه حدود 300 دستگاه 

خراب هستند و راهى تعمیرگاه مى شوند. 

  نباید بزرگراه بسازیم
او در ادامه صحبت هاى خود گفت: باید نقایص شبکه معابر 
رفع و تکمیل شود و درحال حاضر بخش اعظمى از این شبکه، 
جز رینگ کمربند شرقى (بزرگراه شهید شوشترى) تکمیل شده 
است. امروز نباید به سراغ بزرگراه سازى برویم بلکه باید این پول 
صرف توسعه حمل ونقل عمومى و جذاب شدن آن جهت افزایش 

انگیزه شهروندان شود .
تشکرى هاشمى، گفته: درحال بررسى طرح جامع حمل ونقل 
شهرى تهران و حومه هستیم تا موضوعات ترافیکى آینده 
پایتخت براساس آن تصمیم گیرى شود. باید تاکید کنم هیچ 
کجاى دنیا براى حل ترافیک راه حل اعجاب انگیزى جز توسعه 

حمل ونقل عمومى و ترویج حمل ونقل پاك پیدا نکرده اند. 
این عضو شورا در نهایت گفته که «ما نیز به دنبال راه حل هاى 
اعجاب انگیز نیستیم و باید از تجربه دنیا بهره ببریم. بر همین 
اساس، قرارداد واردات اتوبوس ها از خارج نیز علاوه بر خرید 
داخلى درحال انعقاد است و از دولت مى خواهیم اعتبارات لازم، 

مستقیما خرج شهروندان و توسعه حمل ونقل عمومى شود.»
سر آخر یک سوال که: آیا مسئولان خودشان باید در ترافیک 
گیر کنند که این همه راجه به آن حساس شوند؟ مصاحبه کنند؟ 
در صحن شوراى حرف بزنند و به برنامه تلویزیونى رفته وآن را 
مطرح کنند؟ اگر این طور است یک سرى هم به وسایل حمل 
و نقل عمومى زده و قدمى در مترو یا بى ارتى هاى شهر در همه 

مناطق شهر بگذارند.  

 آیا مسئولان  باید خودشان  در ترافیک گیر کنند که به فکر باشند؟

آمده است که به شهردارى تهران اجازه داده مى شود در صورت  ترافیک هاى تهران دیگر به سوغات آن بدل شده؛ 

︀ران؛ ︑︣ا﹁﹫﹉ و ︑﹫︐︣﹨︀ی ︑﹊︣اری ︀ران؛ ︑︣ا﹁﹫﹉ و ︑﹫︐︣﹨︀ی ︑﹊︣اری︋︀ز︋  ︋︀ز︋ 

یکى از اعضاى شورا هم با 
اینکه عذرخواهى کرده گفته 
با این حال دقت داشته باشید 
که شهردارى تهران تنها 
متولى حل ترافیک نیست


